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              Abstract

           This study presents an off-line signature verification system. The 

verification is  based on geometrical and grid features through conducting two 

tests. The first one uses geometrical features using four border points in the 

direction of right and left, up and down in addition to two lengths .

          The first connects the highest point with the lowest, and the second 

connects the left point with the right. The second test uses grid features taken 

from the core of a signature image    .

            The samples (population for this study) is drawn from 360 personal 

signature collected from 60 Arabic native speakers. The data that had obtained 

(along with one signature specimen) is cached in Oracle Database .

            Practical experiments showed that the accuracy of the algorithm under 

False Rejection Rate (FRR) scale is less than 0.16 for the combined methods 

is geometrical and grid features.
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الخلصــــــة

 تناولت الدراسرة بالبحث التوقيعسسات الشخصسسية والسستي يةسسستخدم

 فيها خط اليد ، لبناء خوارزمية مناسرسسبة وتطبيقهسسا  باسرسستخدام برنامسسج

 الماتلب  للتحقق من صحتها وقد اسرتخدمنا فسسي بنسساء قاعسسدة البيانسسات

العلئققية اوركل  وربطها مع الماتلب .

 اسرتخدمت الدراسرة السمات الهندسرية والشبكية لصورة التوقيع

 الشخصي وذلك بعد اسرتخلصها من الصسسورة وتخزيةنهسسا داخسسل قاعسسدة

ًا60 توقيع جمعت من 360البيانات . وقد أختار الباحث عينة من    فرد

يةتحدثون اللغة العربية كلغة أصيلة.

 في مرحلة اختبار صحة التوقيسسع يةقسسوم البرنامسسج باسرسستخلص  السسسمات

 الهندسرية والشبكية للتوقيسسع المسسدخل بمقارنتهسسا مسسع التواقيسسع الصسسلية

 المخزنة في قاعدة البيانات ومن ثم  إعطاء نسبة لصحة التوقيسسع مسسن

عدمه يةتفق عليها مع المستفيد من النظام. 

 FRR        وتوصسسلت الدراسرسسة علسسى نتائقسسج اسرسستخدم فيهسسا مقيسساس  

  عندما تم دمسسج0.16لمعرفة مدى دقة النظام فأعطى نسبة اقل من 

طريةقة السمات الهندسرية والشبكية.
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